

Ref: B17/21

Date: 24/06/2021

(unofficial translation)

The Permanent Mission of the Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights/ Human Rights Treaties Division/ Committee on Economic, Social and Cultural Rights, and with reference to its letter (CESCR/2021/1) dated 27 April 2021, has the honour to attach herewith the contribution of the Government of the Republic of Iraq regarding the general comment on Land and Economic, Social, and Cultural Rights.

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of High Commissioner for Human Rights/ Human Rights Treaties Division/ Committee on Economic, Social and Cultural Rights, the assurances of its highest consideration.

Geneva 24 June 2021



**Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights/
Human Rights Treaties Division/ Committee on Economic, Social and
Cultural Rights/ Geneva**



Ref/317/21

Date: 24/06/2021

تهدي الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف أطيب تحياتها إلى مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ قسم معاهدات حقوق الإنسان/ لجنة الحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، وبالإشارة إلى مذكرته المرقمة (CESCR/2021/1) في 2021/4/27، تتشرف بأرسال مساهمة جمهورية العراق حول التعليق العام بشأن الارض والحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية.

تغتنم الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف هذه المناسبة، لتعرب لمكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ قسم معاهدات حقوق الإنسان/ لجنة الحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، عن فائق التقدير والاحترام.

جنيف: 24 حزيران 2021



مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ قسم معاهدات حقوق الإنسان/ لجنة الحقوق

الاقتصادية والاجتماعية والثقافية/ جنيف



مساهمة جمهورية العراق حول التعليق العام بشأن الارض والحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية

تقترح جمهورية العراق اضافة ما يأتي الى مسودة التعليق العام:-

- 1- يجب تقييد الحق بالملكية اذا كانت لأغراض التغيير الديموغرافي، حيث تكون تسهيلات الملكية لأغراض تمييزية على النحو الوارد في (45) من مسودة التعليق العام، او التحريض على التملك في تلك المناطق.
- 2- ان استعادة الملكية المنتزعة بناءً على سياسات تمييزية يجب ان يراعي اعتبارات حقوق الانسان من حيث الرد العيني او التعويض المادي وفق اجراءات قضائية لإزالة الآثار التمييزية والقسرية بانتزاع الحق في الملكية.
- 3- في احوال النزاعات المسلحة غير الدولية فان على الدولة الطرف حماية الحق في الملكية بإجراءات عاجلة تضمن الحفاظ على الوثائق وحمايتها لضمان عدم انتزاع الملكية بطرق قسرية.
- 4- في احوال النزوح الداخلي نتيجة للاضطرابات الامنية والسياسية فان على الدولة الطرف حماية الحق في الملكية وتقييد اجراءات نقل الملكية لان هذه الفئة تعيش تحت ظروف قاسية تغلب عليها ضعف الارادة عن اتخاذ القرارات.



WE attach the observations of the Human Rights Department regarding the Questionnaire of the Draft General comment that the Committee on Economic, Social and Cultural Rights is working on entitled (Land and Economic , Social and Cultural Rights) . We suggest to add the following to the Draft General Comment .

- 1- The Right to ownership should be restricted if it is for purposes of demographic change , as the facilities for ownership are for discriminatory purposes as listed in article 45 of the Draft General Comment or to encourage the right to ownership in those areas .
- 2- The restoration of expropriated property based on discriminatory policies must take into account Human Rights considerations in terms of moral response or material compensation in accordance with Judicial procedures in order to remove the discriminatory and forced effects related to the expropriating of the right to property.
- 3- In cases of non-International armed conflicts , the state party must protect the right to property by adopting urgent procedures that ensure the preservation and protection of documents in order to ensure that the property is not expropriated by forced means.
- 4- In cases of Internal Displacement as a result of security and political disturbances , the state party should protect the Right to Property and restrict the procedures of transferring property , because this group lives under hard conditions dominated by weak will when making decisions .